

Regional Workshop on Conservation of Migratory Species in Central Asia: effects on transboundary cooperation in protected areas.

Ashgabat, Turkmenistan, 21-22 November 2023.

ASHGABAT COMMUNIQUÉ ON TRANSBOUNDARY COOPERATION.

Considering existing obligations in the frameworks of the Convention on the Conservation of Migratory Species of Wild Animals (CMS), the Convention on Biological Diversity (CBD) and Kunming-Montreal Global Biodiversity Framework, Decision of the Ministerial Council of the Organization for Security and Co-operation in Europe (OSCE) “Strengthening cooperation to address the challenges caused by Climate Change”, the regional programme for nature protection and sustainable development of Central Asia of the Interstate Commission for Sustainable Development of Central Asian States,

Noting the high importance of international cooperation in resolving issues related to the conservation of migratory species and beyond,

Recalling UN General Assembly Resolution 75/271 “Nature knows no borders: transboundary cooperation a key factor for biodiversity conservation, restoration and sustainable use”,

Recognizing the need to implement the 2030 Agenda for Sustainable Development and its seventeen Sustainable Development Goals (SDGs), and the urgent need to take decisive action within the Decade of Action to achieve the SDGs,

Building on the commitments of the leaders of the Central Asian States to increase stability, economic prosperity and the health of the region’s ecosystems contained in the New York Declaration of 2023 (C5+1 Leaders’ Joint Statement) and other high-level commitments of Central Asian States to sustainable development,

We, Participants of the *Regional Workshop on Conservation of Migratory Species in Central Asia: effects on transboundary cooperation in protected areas*, held in Ashgabat on 21-22 November 2023, including representatives of agencies responsible for nature protection and border security of Governments of Kazakhstan, Kyrgyzstan, Tajikistan, Turkmenistan and Uzbekistan (‘the five Central Asian States), experts, supported by the Secretariats of CMS and OSCE, as well as the Deutsche Gesellschaft für Internationale Zusammenarbeit (GIZ)/ Regional Programme “Integrative and Climate-sensitive Land Use in Central Asia”, deem necessary and intend, subject to availability of resources:

To continue the conservation of natural ecosystems and migratory species by strengthening transboundary and inter-agency cooperation and coordination and to integrate the following recommendations in our existing and future activities and consider using relevant international fora and opportunities to integrate the following recommendations into international and national law and projects.

Recommendations.

To the five Central Asian States:

1. Regularly and consistently involve border authorities in the transboundary conservation of natural ecosystems and migratory species, by creating mechanisms of regular inter-agency cooperation and regular informing of these agencies of transboundary conservation of natural ecosystems and migratory species at the national level;
2. Using existing capacity-building programmers for border guards, create and disseminate training materials in national languages and train border guards on wildlife conservation issues including the roles and responsibilities of the border guards concerning wildlife conservation, where possible carrying out these activities in cooperation with national and international organizations and development partners;
3. In cooperation with national, regional, and international organizations and development partners, organize study tours of border and environmental authorities to other states, where sustainable solutions have been implemented to reduce the impact of obstacles to the migration of wild animals;
4. Include in National Biodiversity Strategies and Action Plans the implementation of activities on transboundary cooperation in the field of conservation of migratory wildlife species;
5. Support and promote regional concepts for the transboundary conservation of biodiversity in general, ecosystems and wildlife habitats at relevant thematic international fora through joint practical efforts of the five Central Asian States, based on existing legal frameworks and guidelines (such as CMS Resolution 11.24 (Rev. COP13) *Central Asian Mammals Initiative* and the *Mapping Transboundary Hotspots for Central Asian Mammals* study) and others.

To the Secretariats of CMS, CBD and OSCE, other international and national organizations (subject to the availability of external resources), development partners, including GIZ and donors, as well as, where possible, international, and national NGOs:

6. Actively support the cooperation between nature protection agencies and border authorities of the five Central Asian States to strengthen efforts in researching migration routes and to conserve migratory species and their ecosystems within the framework of existing transboundary initiatives including implementation of the activities outlined in this communique.

To the national delegations of the five Central Asian States at the Conference of the Parties to CMS:

7. Having consulted with border security agencies and other agencies responsible for infrastructure planning, consider using the opportunity to support or amend draft Decisions and Resolutions (such as. Doc.30.3.1 *Infrastructure and Impact Assessment*) and existing Resolutions, (such as 11.24 (Rev. COP13) *Central Asian Mammals Initiative* or 7.2 (Rev. COP12) *Impact Assessment and Migratory Species*) at CMS COP14, taking place in February 2024 in Samarkand, Uzbekistan, to, *inter alia*, strengthen existing bi- and multilateral agreements, which are related to transboundary cooperation on the conservation of migration routes and habitats of migratory species and to reflect this communique in relevant international instruments.

АШГАБАДСКОЕ КОММЮНИКЕ О ТРАНСГРАНИЧНОМ СОТРУДНИЧЕСТВЕ.

Принимая во внимание существующие обязательства в рамках Конвенции о мигрирующих видах диких животных (КМВ), Конвенции о биологическом разнообразии и Кунминьско-Монреальской глобальной рамочной программы, Решение Совета министров Организации по безопасности и сотрудничеству в Европе (ОБСЕ) «Укрепление сотрудничества для решения проблем, вызванных изменением климата», Региональную программу по охране окружающей среды для устойчивого развития Центральной Азии Международной комиссии устойчивого развития Центральноазиатских стран,

Отмечая высокую важность международного сотрудничества в решении вопросов, связанных с сохранением мигрирующих видов и не только и

Ссылаясь на Резолюцию Генеральной Ассамблеи ООН 75/271 «Природа не знает границ: трансграничное сотрудничество - ключевой фактор сохранения, восстановления и устойчивого использования биоразнообразия»,

Признавая необходимость реализации Повестки дня в области устойчивого развития на период до 2030 года и ее семнадцати Целей устойчивого развития (ЦУР), а также настоятельную необходимость принятия решительных мер в рамках Десятилетия действий по достижению ЦУР;

Опираясь на обязательства лидеров государств Центральной Азии по укреплению стабильности, экономического процветания и здоровья экосистем региона, содержащиеся в Нью-Йоркской декларации 2023 года (Совместное заявление лидеров "С5+1") и других обязательствах высокого уровня государств Центральной Азии в области устойчивого развития,

Мы, Участники Регионального семинара «*Сохранение мигрирующих видов в Центральной Азии: влияние в трансграничном сотрудничестве на охраняемых природных территориях*», который состоялся в Ашхабаде 21-22 ноября 2023 года, включая представителей ведомств, отвечающих за охрану природы и безопасность границ правительств Казахстана, Кыргызстана, Таджикистана, Туркменистана и Узбекистана («*пять государств Центральной Азии*»), экспертов, при поддержке Секретариатов CMS и ОБСЕ, а также Германского общества по международному сотрудничеству (GIZ)/ Региональная Программа «*Интегрированное землепользование с учетом изменения климата в Центральной Азии*», считаем необходимым и намерены, при условии наличия ресурсов:

Продолжать работу по сохранению природных экосистем и мигрирующих видов путем укрепления трансграничного и межведомственного сотрудничества и координации включить следующие рекомендации в свою текущую, и будущую деятельность;

и рассмотреть возможность использования соответствующих международных форумов и возможностей для интеграции следующих рекомендаций в международное и национальное законодательство и проекты.

Рекомендации.

Пяти государствам Центральной Азии:

1. Привлекать свои пограничные службы к работе по трансграничному сохранению природных экосистем и мигрирующих видов, создав для этого механизмы регулярного межведомственного взаимодействия и регулярного

информирования представителей этих ведомств о трансграничном сохранении природных экосистем и мигрирующих видов на национальном уровне.

2. Используя существующие программы по наращиванию потенциала пограничных служб, создать и распространить обучающие материалы на национальных языках и проводить обучение пограничников по вопросам сохранения диких животных, а также о роли пограничных служб в отношении охраны дикой природы, по возможности, выполняя эти действия в сотрудничестве с национальными и международными организациями и партнерами по развитию;
3. В сотрудничестве с национальными, региональными и международными организациями и партнерами по развитию организовать ознакомительные поездки представителей пограничных и природоохранных ведомств в другие государства, где были реализованы устойчивые решения по снижению воздействия препятствий на миграционных путях диких животных;
4. Включить в NBSAPs проведение мероприятий по трансграничному сотрудничеству в области сохранения мигрирующих видов диких животных;
5. Поощрять и продвигать региональные подходы к трансграничному сохранению биоразнообразия в целом, экосистем и мест обитания диких животных на соответствующих тематических международных форумах совместными практическими усилиями всех пяти государств, основываясь на существующих правовых базах и руководствах (таких как Резолюция CMS 11.24 (Rev. COP13) Инициатива по млекопитающим Центральной Азии и исследование «Картирование трансграничных «горячих точек» для млекопитающих Центральной Азии») и других.

Секретариатам КМВ, КБР и ОБСЕ, другим международным и национальным организациям (при условии наличия внешних ресурсов), партнерам по развитию, включая GIZ и доноров, а также, где это возможно, международным и национальным НПО:

6. Активно поддерживать сотрудничество между природоохранными ведомствами и пограничными службами пяти государств Центральной Азии с целью активизации усилий по изучению путей миграции и сохранению мигрирующих видов и их экосистем в рамках соответствующих трансграничных инициатив, включая реализацию мероприятий, указанных в настоящем коммюнике.

Национальным делегациям пяти государств Центральной Азии на Конференции Сторон CMS:

7. Проведя консультации с представителями пограничных служб и других ведомств, ответственных за планирование инфраструктуры, рассмотреть возможность, для поддержки или внесения поправок в проекты Решений и Резолюций (таких как Doc.30 .3.1 Инфраструктура и Оценка воздействия) и существующие резолюции (такие как 11.24 (Rev. COP13) [Инициатива по млекопитающим Центральной Азии](#) или 7.2 (Rev. COP12) [Оценка воздействия и мигрирующие виды](#)) на КС-14 CMS, которая состоится в феврале 2024 года в Самарканде, Узбекистан с целью, *inter alia*, укрепления существующих двусторонних и многосторонних соглашений, связанных с трансграничным сотрудничеством по сохранению путей миграции и мест обитания мигрирующих видов и отражения данного коммюнике в соответствующих политических инструментах.